
بی خبری از تفاهم مسكني ايران و چين
محمدرضا رضايي كوچي رئيس كميسيون عمران مجلس: در جريان 
س��فر اخير رئيس جمهور به كش��ور چين و ملاقات ب��ا رئيس جمهور 
اين كش��ور، وزير راه و شهرس��ازي نيز با همتاي خود ملاقات كرده و 
تفاهمنامه هايي در حوزه ريلي، حمل و نقلي و ناوگان هوايي و مسكن 
منعقد كردند كه تمامي اين موارد را ما از طريق رسانه ها شنيديم و هنوز 
گزارشي رسمي از سوي اين وزارتخانه نداشتيم. پس از بررسي لايحه 
بودجه سال آينده از وزير راه و شهرس��ازي براي حضور در كميسيون 
عمران مجلس ش��وراي اس��لامي و ارائه گزارش در خصوص جزئيات 
تفاهمنامه هاي منعقد شده با كشور چين، دعوت خواهيم كرد. در حوزه 
مسكن تأكيد داريم تا در جريان س��اخت واحدهاي مسكوني حتماً از 
ظرفيت شركت هاي داخلي استفاده ش��ود، چراكه هم نيروي انساني 
كارآمد و دانش فني كافي در اختيار داريم و تنها بايد سرمايه  از طريق 
كشورهايي مانند چين به پروژه هاي ساختمان سازي كشور تزريق شود 
در غير اين صورت مسيري كه طي مي كنيم، ما را به بيراهه خواهد برد.

معافيت براي خيرين مسكن ساز
علي بابايي كارنامي عضو كميسيون اجتماعي مجلس: خيرين مسكن ساز 
و افراد تحت پوشش سازمان ها و نهادهاي حمايتي از پرداخت هزينه هاي 
صدور پروانه س��اختماني، عوارض دهياري و ش��هرداري و هزينه هاي 
انش��عاب براي يك بار معاف ش��وند، اين موضوع از س��وي كميسيون 
اجتماعي مطرح شده و در نشس��ت صحن مجلس نيز مصوب شد تا از 
اين طريق بخش��ي از دغدغه هاي نهادهاي حمايتي از جمله س��ازمان 
بهزيس��تي و كميته امداد امام خميني)ره( براي تأمين مس��كن افراد 
تحت پوشش آنها برطرف شود. بي ترديد يكي از شاخص هايي كه براي 
مددجويان سازمان بهزيستي و كميته امداد امام خميني)ره( از اهميت 
بس��زايي برخوردار بوده، تأمين مسكن اس��ت كه در اين راستا خيرين 
مسكن ساز براس��اس رويكرد حمايتي كه در نهادهاي حمايتي وجود 
دارد از همكاري با آنها در جهت رفع نياز تأمين مسكن مددجويان تحت 
پوشش اين نهادها استقبال كردند. خيرين مسكن ساز بر اساس مشيء 
رفتاري و فرهنگ ايراني- اسلامي در كنار اقشار آسيب پذير هستند بنابر 
اين مجلس نيز به منظور تصويب قانون و تأمين زيرساخت هاي لازم در 
اين زمينه مش��وق هايي براي آنها مصوب كرد كه معافيت از پرداخت 
هزينه هاي انشعابات آب، برق، فاضلاب و گاز و صدور پروانه ساختماني، 
عوارض دهياري و ش��هرداري از جمله اين مشوق هاس��ت. كميسيون 
اجتماعي قطعاً از خيرين مسكن ساز در راستاي خدمات رساني به اقشار 

آسيب پذير جامعه حمايت خواهد كرد. 

مخالفت با افزايش هزينه پروانه ساختماني
نمايندگان مجلس با افزايش دو درصدي هزينه صدور پروانه ساختماني 

اعم از مسكوني، صنعتي و تجاري مخالفت كردند. 
نمايندگان در نشست علني نوبت عصر روز يك شنبه هفتم اسفندماه 
مجلس شوراي اسلامي در جريان بررسي بخش درآمدي لايحه بودجه 
سال 1402 كل كشور، با پيشنهاد حذف بند الحاقي 8 تبصره 6 ماده 
واحده لايحه بودجه 1402 با 118 رأي موافق، 94 رأي مخالف و سه 
رأي ممتنع از مجموع 245 نماينده حاضر در جلس��ه موافقت كردند. 
براس��اس بند الحاقي8 تبصره 6 م��اده واحده لايح��ه بودجه 1402؛ 
 شهرداري هاي ش��هرهاي بالاي 300 هزار نفر جمعيت مؤظفند بابت 
صدور هر فقره پروانه ساختماني اعم از مس��كوني، صنعتي و تجاري، 
دودرصد  علاوه بر عوارض شهرداري مربوطه از متقاضيان پروانه وصول 

و به حساب درآمد عمومي نزد خزانه داري كل واريز نمايد. 

انتقاد از وضعيت اجرای برنامه های مسكن
احمد دنيا مالي عضو كميس��يون عمران مجلس: محدوديت در منابع 
بودجه پيشنهادي دولت به گونه اي اس��ت كه ردپايي از تحقق برخي 
موارد از جمله قانون جهش توليد مسكن در آن ديده نشده، در ابتداي 
دولت س��يزدهم، دولت مؤظف به ساخت س��الانه يك ميليون واحد 
مسكوني شد؛  كه متأس��فانه تاكنون بعد از گذش��ت دو سال اين مهم 
محقق نشده اس��ت، وقت ويژه رئيس جمهور براي تحقق قول و قانون 

تعيين كننده خواهد بود. 
فتح اله توسلي عضو كميس��يون اقتصادي مجلس:  وضعيت اقتصادي 
كشور قابل توجيه نيست و نمايندگان به شدت در معرض انتقاد هستند. 
مردم در حوزه هاي مختلف اقتصادي با مشكل مواجه هستند. بازار ارز، 
خودرو و مسكن كاملًا به حال خود رها شده است. به نظر مي رسد دولت 

هيچ برنامه معيني براي اين موضوعات ندارد. 

»جوان«آخرينتحولاتحوزهمسكنومشاركتچينيهاراواكاويميكند

خانه هاي چيني مسكن ملی را کامل می کند
ساختيكميليونو۲۰۰هزارمسكنمليباسرمايهگذاريخارجي

اميدبهموفقيتطرحنهضتمليمسكنراتقويتكردهاماقضاوتدربارهآنمنوطحصولنتيجهاست
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ساختمسكنيكيازملزوماتموردتوجهدر
تماميكشورهابهشمارميرودوكشورمانيز
ازاينقضيهمستثنينبودهاستبهطوريكه
تأمينمسكنازجملهنيازهايمهموضروري
مردمقلمدادميشودامامتأسفانهدرسالهاي
اخيراينحوزهبافرازونش�يبهايبس�ياري
همراهبودهاس�ت.بهطوريكهافرادمتقاضي
باافزايشقيمتتمامش�دهمسكنومواجهه
باموان�ععجيبوغريبدريافتتس�هيلات
بانكيوباوجودطرحهايمختلفمس�كني،
نتوانستندموفقبهخريدخانهشوندواينگونه
بودكهعواملمتعدديحوزهمس�كنراتحت
تأثيرقراردادوبخشخصوصينيزبهدليلنبود
مشوقهاوحمايتهايلازم،ازسرمايهگذاري
دراينحوزهچشمپوش�يكرد.درآغازدولت
سيزدهمدولتوعدهساخت4ميليونواحد
مسكونيظرفمدتچهارسالبهمتقاضيانرا
مطرحكرد،برايناساسساليبايديكميليون
مسكنبهمتقاضيانتحويلدادهشودومتولي
اينط�رحني�زوزارتراهوشهرس�ازياعلام
ش�دبهطوريكهحدود5هزارو۳۰۰متقاضي
توانستنددرآنثبتنامكنند.حالباگذشت
دوسالازرويكارآمدندولتسيزدهمهنوز
هيچواح�ديب�همتقاضيانمس�كننهضت
مليتحويلدادهنش�دهاس�توتنهااخباري
دربارهكلنگزنياينواحدهاشنيدهميشود!

با توجه به مواجهه كش��ور با مشكلات اقتصادي و 
بودجه اي، بسياري از كارشناسان تحقق وعده دولت 
را غيرممكن مي دانند، به رغم اين كه رئيس جمهور 
به بانك ها بر همكاري در خص��وص اعطاي وام به 
متقاضيان تس��هيلات نهضت ملي مسكن تأكيد 
كرده است اما همچنان آنها از انجام اين كار شانه 
خالي مي كنند. در اين ميان دولت اعلام كرد قرار 
است بسته حمايتي جديدي براي پيشبرد طرح 
نهضت ملي مسكن تدارك ببيند و اعطاي بسته 
جديد با تكيه بر بازار سرمايه خبر داد كه اين مسئله 

هم با مشكلات خود همراه بوده است. 
با اي��ن  وجود باي��د اين گون��ه برداش��ت كرد كه 
حل وفصل موضوع توليد مسكن در كشور با عوامل 
مختلفي مواجه است و در اين برهه پر از همهمه 
ماجراي صعودي دلار، دولت بايد به دنبال راهكاري 
براي جذب س��رمايه گذاري خارجي باشد كه در 
اين ميان با توجه به س��فر اخير رئيس جمهور به 
چين گويا گشايش هايي در حوزه مسكن صورت 
گرفته اس��ت. محمدحس��ين فلاح��ي نماينده 
مردم همدان و فامنين هم در مجل��س از قرارداد 
ساخت يك ميليون و 200 هزار مسكن ملي توسط 
س��رمايه گذاري خارجي خبرداده و گفته كه اين 
شركت خارجي با مبلغي معادل 4 ميليون و ۷00 
هزار تومان ب��ه ازاي هر مترمرب��ع و بهره گيري از 
مصالح و نيروي انس��اني داخلي و بومي عهده دار 
ساخت و سرمايه گذاري شده است. در اين زمينه 
»جوان« ب��ا چند نفر از كارشناس��ان به گفت وگو 

پرداخته است كه در ادامه مي خوانيد:
محمد مسعود نجفي قدس��ي دكتر اي اقتصاد و 
كارشناس ارشد اقتصاد مسكن به »جوان« مي گويد: 
»يك��ي از مباحث قاب��ل  طرح در دادوس��تدهاي 
بين المللي معامله تهاتري است، زماني تهاتر براي 
كشورها مفيد خواهد بود كه هر دو طرف بتوانند 
كالاهاي موردنياز خود را بدون انتقال پول با يكديگر 
مبادله كنند يعني به طور مثال در حوزه صادرات، 
كشور چين به نفت ايران نياز داشته باشد و با توجه 
به نياز كشور در حوزه مسكن، كشور مقابل نيز نياز 
ايران را به مسكن از طريق ساخت آن مرتفع كند.« 
وي بيان مي كند: »با مش��كلات به وجود آمده در 
حوزه ارز و حذف نشدن دلار از مبادلات اقتصادي 
و مواجهه با تحريم، راهي جز تهات��ر وجود ندارد 

و بهترين گزينه در تب��ادلات تجاري بين المللي، 
تهاتر است.« 

نجفي قدس��ي مي گويد: »خوش��بختانه با توجه 
به س��فر اخي��ر رئيس جمهور محترم به كش��ور 
چين توافق��ات خوبي در اين زمينه حاصل ش��د 
به طوري كه بسياري از اين توافقات به انعقاد قرارداد 
بين دو كشور منجر شد. با سابقه درخشان چين در 
حوزه ساخت مسكن و سردمداري آن در استفاده 
از فناوري هاي به روز در اين حوزه به ويژه در بخش 
صنعتي س��ازي و از طرفي بزرگ ترين واردكننده 
نفت از ايران، چشم انداز مثبتي را مي توان نسبت به 
سرمايه گذاري شركت هاي چيني در حوزه ساخت 

مسكن در كشور مشاهده كرد.« 

نجفي قدسي ادامه مي دهد: »نوع نگرش چيني ها 
در حوزه فرهنگي و اقتصادي متفاوت با غرب است 
چراكه غربي ها سابقه استعمارگري دارند و همواره 
نگاه از بالا به پايين نس��بت به كشورهاي جهان 
داشته و خوي اس��تعمارگري به ويژه در تبادلات 
اقتصادي در آنها نهادينه  ش��ده اس��ت اما چين 
خود زماني جزو كشورهاي اس��تعمار شده بوده 
طعم تلخ استعمار را چشيده است و بر اين اساس 
به عنوان يك كش��ور شرقي نگاه اس��تعمار گونه 
ندارد اما مباحث مالي براي آن در اولويت است و 
در قالب بسته هاي اقتصادي اين مشاركت را انجام 
مي دهد لذا تهاتر نفت يك��ي از انواع راهكارهاي 
اقتصادي است كه مي تواند بين دو كشور ايران و 

چين رقم بخورد.« 

وي تأكي��د مي كن��د: »اس��تفاده از ظرفي��ت 
شركت هاي چيني در حوزه ساخت مسكن براي 
ايران يك فرصت بسيار مناسبي است به طوري كه 
بر اس��اس اين ق��رارداد چيني ها باي��د فناوري 
صنعتي س��ازي و نيز ساخت وساز مس��كن را به 
مدت چهار س��ال براي توليد يك ميليون و 200 
هزار واحد را بر عهده گيرد. نكته قابل  توجه اين 
است كه در مقابل ما ارزي را نخواهيم داد و صرفاً 
تبادلات در قالب تهاتر نفت خواهد بود، همان طور 
كه اكنون نيز اين فرآيند در حال اجراس��ت و در 
مقابل تهاتر نفت، به جاي وجوه بازگشتي به صورت 

دلار مي توان نسبت به پرداختن به ساخت مسكن 
تمركز كرد كه دولت نيز نسبت به اين مهم اقدام 

كرده است.« 
اين كارش��ناس اقتصادي مي گويد: »با توجه به 
اين كه قرارداد منعقد ش��ده بين چي��ن و ايران 
در حوزه ساخت مس��كن ظرف چهار سال براي 
يك ميليون و 200 هزار واحد مسكوني است، در 
دو سال باقي مانده از عمر دولت سيزدهم مي توان 
برآورد كرد ك��ه حدوداً 600 هزار واحد توس��ط 
چيني ها ساخته ش��ود و از س��وي ديگر توسط 
دولت 1/5 ميليون واحد در ط��ول اين مدت در 
قالب طرح هايي مانند نهضت ملي ساخته مي شود 
بنابراين پيش بيني مي شود دولت سيزدهم بتواند 
تا سقف 3 ميليون مسكن را پاسخگو باشد و بالاتر 
از آن بعيد به نظر مي رسد اين در حالي است كه 
يكي از افتخارات وزير مسكن دولت قبل اين بود 

كه نتوانسته حتي يك واحد مسكوني بسازد.« 
نجف��ي قدس��ي مي گوي��د: »در ق��رارداد بين 
ش��ركت هاي س��رمايه گذار چيني با ايران، بايد 
بحث زمان بندي اجراي پ��روژه مورد مدافع قرار 
گيرد يعني طرف چيني متعهد باش��د كه ظرف 
مدت زمان مقرر پروژه را شروع و به اتمام برساند. 
چيني ها نبايد بازگش��ت به عقب داشته باشند، 
بحث كيفيت ساخت وس��از بايد در قرارداد قيد 
شود و كنترل و نظارت متخصصان ايراني )بخش 
دولتي و خصوصي( در اين قسمت نيز مهم است 
تا ساخت واحد هاي مسكوني با فرهنگ ايراني و 

اسلامي همخواني داشته باشد.« 
وي ادامه مي دهد: »با توجه به وعده دولت مبني 
برساخت 4 ميليون مس��كن در طي چهار سال، 
ب��ا ورود ش��ركت هاي س��رمايه گذاري خارجي 
)چيني ها( تأكيد بر اس��تفاده از نيروهاي بومي 
به منظور گسترش اشتغالزايي، مي توان به تحقق 

يافتن وعده دولت اميدوار بود.« 
ساختخانهبامتري8۰دلارشوخياست!

س��يدمحمد مرتضوي، رئيس كانون سراس��ري 
انبوه س��ازان كش��ور نيز در گفت وگو با »جوان« 
مي گويد: »بدون ترديد افزايش قيمت مس��كن 
محرز اس��ت به طوري كه به دنبال كاهش ارزش 
پول ملي، افزاي��ش قيمت كالاهاي��ي كه داراي 
رش��د داخلي بوده و به عنوان محصول صادراتي 
مطرح هستند، مانند آهن آلات و ميلگرد طبيعي 
است و به صورت تدريجي نمي توان قيمت آن را 
كنترل كرد و طبيعي اس��ت ناخودآگاه افزايش 
قيمت ها متناس��ب با كاهش ارزش پول در اين 

كالاها قابل مشاهده باشد.« 
وي عنوان كرد: »نوس��انات پولي و كاهش ارزش 
پول ملي حتي در بسياري از مصالح ساختماني 
كه امروز در صنعت س��اختمان مورد اس��تفاده 
قرار مي گيرند، حتي در دس��تمزدها تأثيرگذار 
است. امروز ميزان دس��تمزدها در كشور نسبت 
به كشورهاي همس��ايه پايين است و كارگران با 

دستمزد پاييني كار مي كنند.«
رئيس كانون سراسري انبوه سازان كشور مي گويد: 
»اكنون با توجه ب��ه افزايش قيمت تمام  ش��ده 
مسكن، دولت مذاكراتي را با شركت هاي چيني 
انجام داده اس��ت به طوري كه معتقد اس��ت اين 
ش��ركت ها با متري 4 ميليون و 500 هزار تومان 
قادر به ساخت مسكن هستند يعني با احتساب 
نرخ ارز نزديك به 80 دلار مي ش��ود. آيا در دنيا 
مي توان پ��روژه اي را مثال زد ك��ه 80 دلار رقم 
بخورد و كيفي باش��د؟ اين در حالي است كه در 
مسائل ساخت وساز بايد حداقل ها و استانداردهاي 
لازم را رعايت كرد؛ بنابر اين س��اخت مس��كن با 
همين نرخ هاي دس��تمزدهاي فعل��ي و مصالح، 
با متري 80 دلار امكانپذير نيس��ت و بيش��تر به 
شوخي شبيه است و شركت هاي چيني و خارجي 

هم نخواهند توانست مگر اين كه نفت را از قيمت 
خود پايين تر به آنها عرضه كرد.« 

وي عنوان مي كند: »تهاتر نفت به اين معنا نيست 
كه نفت را به قيمت ارزان تري به فروش رساند و 
از چيني ها مس��كن ارزان تحويل گرفت و نبايد 
اين پوشش��ي براي س��اخت خانه در نظر گرفته 
ش��ود چراكه در اين ص��ورت تنها پ��اك كردن 
صورت مسئله است. اين ش��ركت ها براي ايران، 
مس��كن با متري 4 ميليون و 500 ه��زار تومان 
مي س��ازند و اگر آن را به  عنوان قيمت مناس��ب 
مطرح كنيم، چنين اتفاقي بسيار درست است؛ 

اما در اين ميان اگر استفاده از توانايي سازندگان و 
مهندسين مجرب داخلي و كارگران براي ساخت، 
ناديده گرفته شود و تنها به ساخت يك ميليون و 
200 هزار واحد بسنده شود، فايده اي ندارد و براي 
تحقق هدف 4/5 متري مجبور خواهيم بود، نفت 
را هم ارزان تر بفروش��يم، بنابر اين بايد سازوكار 
تبادلات مالي و رفع تحريم ها در كشور عملياتي و 

حل وفصل شود.« 
وي اظهار مي كند: »تصميم دولت در چارچوب 
مس��كن حمايتي ب��راي خانه دار ك��ردن مردم 
قابل احترام است و اكنون بايد براي دستيابي به 
چارچوب ها، اهدافي ترسيم شود، در واقع نبايد 
اين هدف باعث شود هرآنچه در بازار معادلات و 
مبادلات وجود دارد، ناديده گرفته شود. خارج از 
بازارهاي ايران نمي توان معجزه اي را ترتيب داد و 

بايد واقعيت ها را پذيرفت.« 
انتظارميرفت1/5ميليونواحدمسكوني

تاكنونساختهشود
همچنين فرشيد ايلاتي، كارشناس حوزه مسكن 
در گفت وگو با »جوان« مي گويد: »صرف نظر از 
موضوع توليد مس��كن، با گذشت دو سال از عمر 
دولت سيزدهم، هنوز وعده دولت عملياتي نشده 
است و انتظار مي رفت 1/5 ميليون واحد مسكوني 
تاكنون ساخته شود اما اس��تفاده از سرمايه گذار 
خارجي و تهاتر نفت مي تواند ب��ه عقب ماندگي 
دولت براي عملياتي نمودن وعده خود در حوزه 

ساخت مسكن كمك نمايد.« 
وي بيان مي كند: »بحث تهاتر را بايد از دو منظر 
مس��كن و تهاتر نفت بررس��ي كرد به طوري كه 
اگر بتوان در موضوع س��اخت مس��كن، توسعه 
زيرس��اخت ها، بخ��ش راه آه��ن ك��ه نيازمن��د 
سرمايه گذاري خارجي است از تهاتر نفت استفاده 
كرد، ب��ه ما كمك مي ش��ود چراكه بس��ياري از 
پروژه هاي ريلي نيازمند س��رمايه گذاري بالايي 
است. اگر وزارت راه و شهرس��ازي در كنار ساير 
پروژه ها، تكميل پروژه ه��اي راه آهن را با موضوع 
تهاتر نفت در دستور كار قرار دهد، مي توان گفت 

اتفاقي مثبت رقم خواهد خورد.« 
وي عنوان مي كند: »اگر ش��ركت هاي چيني در 
دو سال باقي مانده از دولت سيزدهم براي ساخت 
يك ميليون و 200 ه��زار واحد اق��دام كنند، به 
همين ميزان هم بخش خصوصي داخلي خواهد 
توانست در حوزه ساخت مشاركت كند و بخشي 
نيز به صورت خود مالكي توس��ط مردم س��اخته 
خواهد ش��د، پس مي توان انتظار داشت كه رقم 
ساخت 4 ميليون را در كشور شاهد باشيم اما همه 
اين موارد منوط به عملياتي شدن آن است كه با 
توجه به تأكيد مجلس در بخش بودجه و اهتمام 

دولت انتظار مي رود كه عملياتي شود.« 
جمعبندي

به نظر مي رسد دولت سيزدهم تمام همت خود 
را براي رفع معضل مس��كن معطوف كرده است؛ 
معضلي كه محصول بي عمل دولت قبل اس��ت. 
كشور سالانه به ساخت يك ميليون و 500 هزار 
مسكن نياز دارد اما بين سال هاي 1392 تا 139۷ 
يعني طي پنج سال س��كانداري وزير مستعفي، 
به گفته رئيس وقت كميس��يون عمران مجلس 
نهايت هر س��ال 150 هزار مس��كن ساخته شد! 
كمبود عرضه شديد مسكن در كنار رشد تقاضا 
منجر به انفجار قيمت ها شد و البته سازندگان و 
فروشندگان و صاحب خانه ها جرئت كردند به هر 
قيمتي كه دلخواه شان است جيب مردم را خالي 
كنند و هم اكنون مس��كن به يكي از ريش��ه هاي 
اصلي فش��ار رواني مردم تبديل شده است. البته 
از وزيري كه در قامت يك رئيس حزب در آستانه 
انتخابات مجلس، نشست حزبي برگزار مي كند 

نبايد انتظار گشودن چنين گرهي داشت!

فريدهخدادادي
  گزارش  یک  

سهش��نبه16اس��فند1401| 14ش��عبان1444|

چشم انداز مسكن در بودجه 1402
مركز پژوهش هاي مجلس شوراي اس��لامي اخيراً در مقدمه گزارشي با 
عنوان »بررس��ي لايحه بودجه س��ال 1402 كل كشور )بخش مسكن و 
شهرسازي( آورده است در لايحه بودجه س��ال 1402 كل كشور، سهم 
كلي اعتبارات امور مسكن، عمران شهري و روستايي از كل امور 10 گانه 
نسبت به سال جاري تغيير قابل توجهي نداشته است و به 39 صدم درصد 
در مقايسه با 3۷ صدم درصد سال 1401 رسيده است. بر اين اساس كل 
اعتبارات امور مسكن، عمران شهري و روستايي به 60 هزارو ۷4۷ ميليارد 
ريال مي رسد. اگرچه اعتبارات به تفكيك فصل مسكن، فصل تحقيق و 
توسعه در امور مسكن، عمران شهري و روستايي و فصل توسعه و خدمات 
شهري با رشد روبه رو بوده است؛ اما در حالت كلي افزايش اعتبارات تنها 
در اعتبارات هزينه اي مشهود است كه به طور عمده صرف مصارف جاري 
نظير جبران حقوق و دستمزدها خواهد شد. با ملاحظه برخي آثار كمّي 
وكيفي عواملي مانند نرخ تورم بالا در س��ال 1401 و امتداد آن در سال 
1402 و از س��وي ديگر افزايش بس��يار ناچيز ميزان اعتبارات، مي توان 
انتظار داشت دشواري ها و محدوديت هاي تخصيص اعتبارات به ويژه در 
طرح ها و پروژه هاي مس��كن حمايتي با توجه به در نظر گرفتن اعتباري 
در حدود 300 هزار ميليارد ريال از طريق صندوق ملي مسكن در قالب 
رديف هاي متفرقه كماكان تداوم ياب��د. همچنين در بخش جمع بندي 
اين گزارش آمده اس��ت »مداقه در برنامه ها و مي��زان اعتبارات مندرج 
در لايحه بودجه س��ال 1402 و انطباق آن با تكاليف مندرج در اس��ناد 
فرادست و س��اير قوانين مصوب حكايت از آن دارد كه جهت گيري هاي 
درون بخشي و برون بخشي مرتبط با حوزه مسكن و شهرسازي نمي تواند 
رافع چالش ها و مش��كلات اين حوزه باشد و به عبارت ديگر لايحه مزبور 
فاقد احكام و منابع اعتباري لازم جهت پاسخگويي به نيازهاي اين حوزه 
اس��ت. كم توجهي به امكان تأمين مالي و تسهيل ورود بخش خصوصي 
به ايجاد و مشاركت در توسعه زيرساخت هاي خدمات و زيرساخت هاي 
شهري به ويژه در وضعيت نامطلوب مالي كشور و عدم اجراي بسياري از 
پروژه هاي زيرساختي يكي از ضعف هاي اين لايحه است. با توجه به اينكه 
به طور معمول بخش خصوصي از عملكرد مطلوب تري نسبت به بخش 
عمومي برخوردار است، شايسته اس��ت در هنگام فرآيند بررسي لايحه 
بودجه و اصلاح و افزوده شدن بندهايي توسط كميسيون تلفيق زمينه 
تحقق اين امر مهيا گردد. پرداخت��ن به ضرورياتي مانند متمركز نمودن 
اعتبارات مسكن گروه هاي كم درآمد، تدقيق ميزان اعتبارات طرح هاي 
بازآفريني شهري، تأمين زيرس��اخت هاي پروژه هاي اجرا شده مسكن 
حمايتي و توسعه مناطق كمتربرخوردار، از جمله مهم ترين مواردي است 
كه در اين لايحه بايد مورد توجه قرار مي گرفت كه متأس��فانه همچنان 
مغفول مانده است. از ديگر موضوعات كليدي در حوزه عمران و توسعه 
شهري مي توان مباحثي همچون جديت در مقاوم سازي بناهاي با اهميت 
و ضروري و نظ��ارت عاليه بر كيفيت وكميت اج��راي ضوابط، مقررات و 
اس��تانداردها در كليه پروژه هاي عمراني و ساخت وس��ازهاي شهري )با 
توجه به تكاليف ساختارهاي تشكيلاتي(، ارتقاي كيفي سياستگذاري و 
بهبود اعتبارات اجراي برنامه هاي حمل ونقل همگاني متناسب با توسعه 
شهري، تفكيك رئوس برنامه هاي روستايي از شهري )با توجه به مغفول 
ماندن برنامه ها و گسترش سكونت گاه هاي غيررسمي و همچنين فقدان 
برنامه مشخص براي مبادي مهاجرت  فرست(، تقويت منابع درآمدهاي 
پايدار شهرداري ها و شفافيت هزينه ها و درآمدهاي شركت هاي عمران 
شهرهاي جديد را برشمرد كه به سياق لوايح سنوات پيشين سخني از آن 

به ميان نيامده است. 

 افتتاح بخشي از پروژه هاي مسكن تهران 
در خرداد ماه

بهگفتهمدي�ركلراهوشهرس�ازياس�تانته�ران،درصورتي
ك�هزيرس�اختهايخدمات�ي،تس�هيلاتوآوردهمتقاضي�ان
بهموق�عتزريقش�وددرخردادم�اه14۰۲بخش�يازپروژههاي
نهض�تمل�يمس�كندراس�تانته�رانافتت�احميش�ود.
 خليل محبت خواه همچنين اظهار داشت: بيش از ۷ هزار و 800 واحد 
نهضت ملي مسكن در اس��تان تهران به مرحله اجرا رسيده كه 2 هزار 
و300 واحد غالباً در مراحل پيش��رفت بالاي ۷0درص��د قرار دارد و در 
صورتي كه زيرساخت هاي خدماتي، تس��هيلات و آورده متقاضيان به 
موقع تزريق شود در خردادماه 1402 ش��اهد افتتاحاتي در اين زمينه 
خواهيم بود. وي، افزود: تعداد 2 هزار و342 واحد نهضت ملي مس��كن 
توس��ط اداره كل راه و شهرس��ازي اس��تان تهران در شهرستان هاي 
پاكدشت، اسلامشهر، رباط كريم و شهريار با پيشرفت فيزيكي بين 50 تا 
۷0درصد در حال اجراست و اخيراً عمليات آماده سازي و اجراي 5 هزار و 
500 واحد ديگر نيز در ش��هرهاي مذكور آغاز شده است. محبت خواه 
تصريح كرد: در شهرس��تان پاكدش��ت 630 واحد نهضت ملي مسكن 
به ميانگين پيش��رفت ۷0 درصد رس��يده اس��ت. در اسلامشهر پروژه 
800 واحدي بين 50 تا ۷0درصد پيش��رفت فيزيكي دارد. پروژه 408 
واحدي رباط كريم تقريباً به همين ميزان يعني از ۷0درصد پيش��رفت 
برخوردار است. در ش��هريار هم 504 واحد را اجرا مي كنيم كه به طور 
ميانگين 50 درصد پيش��رفت فيزيكي دارد. مديركل راه و شهرسازي 
استان تهران ادامه داد: عمده متقاضيان تاكنون تا 200 ميليون تومان 
آورده واريز كرده اند. پيامك بعدي واريز 40 ميليون تومان ديگر را براي 
آنها ارسال كرده ايم. بحمدالله همه پروژه ها فعال هستند. محبت خواه 
درباره چالش هاي اجراي طرح هاي مسكوني گفت: درخواست افزايش 
تسهيلات از 300 به 450 ميليون را داريم كه انتظار داريم شوراي پول و 
اعتبار با آن موافقت كند؛ زيرا متقاضيان شهرهاي تابعه استان تهران غالباً 
كساني هستند كه در شهر تهران كار مي كنند يا ساكن تهران هستند. 
بنابر اين انتظار داريم به همان ميزان تس��هيلاتي كه در پرند و پرديس 
پرداخت مي شود به متقاضيان شهرهاي ديگر استان نيز پرداخت شود. 
وي با بيان اينكه دستگاه هاي خدمات رس��ان، اتصال شبكه هاي آب، 
برق و گاز را تس��ريع كنند، گفت: خوش��بختانه اخيراً دس��تگاه هاي 
مربوطه به تأمين اين زيرس��اخت ها ورود كرده اند و درخواست ما اين 
است كه سرعت بيش��تري به اين فرآيند بدهند. اگر تسهيلات، آورده 
و زيرساخت هاي خدماتي فراهم شود اغلب پروژه ها در سال آينده به 

مراحل نهايي مي رسد. 
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